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DESIGN FEATURES OF ELECTRONIC 
EDUCATIONAL RESOURCES

Abstract. The constant changes taking place in the life of the modern information society must find an adequate 
and immediate reflection, both in the educational process itself and in various educational materials. One of the 
possible solutions to this situation may be the development of electronic training tools for almost all disciplines and 
their publication in the world's telecommunications networks or on information carriers that provide an opportunity 
for simple rapid replication. This statement is based, first of all, on the possibility of dynamic changes and additions 
to the content of electronic learning tools in accordance with current changes in society, science, culture, etc.in 
Addition, the practical work of students with information presented in electronic form will play a positive role in the 
General familiarization of future specialists with computer and telecommunications technologies. The rapid 
development of information technologies has caused a wave of interest in computer training, but the quality and 
effectiveness of the training programs developed remains at a low level. For example, according to American 
experts, more than 80 % of training programs do not meet the pedagogical requirements. According to other data, as 
evidenced by foreign and domestic pedagogical research, 90 % of the developed software tools for education are 
unsuitable for use due to their non-compliance with the psychological and pedagogical requirements, etc. It should be 
noted that the quality of educational software products developed by various commercial firms is poor. For example, 
in Germany, only 80 out of 4000 software tools, i.e. only 2 % meet the minimum quality criteria. It is difficult to 
imagine the modern educational process without high-quality provision of educational electronic materials. In recent 
years, their species composition has been supplemented by the latest pedagogical software tools, such as electronic 
textbooks, computer modeling tools, Internet sites, simulators, training programs and other educational resources.

The article considers the importance of the effectiveness of the use of electronic educational resources in the 
field of education and science of the Republic of Kazakhstan. An electronic educational resource (EOR) is a learning 
tool that helps the teacher in conducting classes on the appropriate course or completely replaces its activities. It is 
possible to use such a complex for the organization of independent work of students on the study of theoretical 
material, for the organization of practical and seminar classes, control and self-control. An EOR is created for a 
specific course in accordance with the requirements of the state educational standard. It can include a variety of 
software tools, ranging from text documents with illustrative material and hyperlinks, to emulators of laboratory 
installations. In the most General case, electronic educational resources include educational videos and sound 
recordings, which can be played using a household tape recorder or CD player. The most up-to-date and effective 
electronic educational resources in the field of use in the educational process are reproduced on a computer. 
Therefore, the content of this distance course is devoted to the description of the essential characteristics and 
possibilities of using the above resources in the General education system. The principal difference between 
electronic educational resources and digital educational resources (DSS) is the presence of an interactivity 
component in the first case. Such a complex is most often used for distance learning, but can be implemented in 
standard forms of training: full-time, evening, correspondence, external studies.

The article examines the problems of using information technologies in the educational process. The 
characteristic of an electronic educational resource that is a means of training that helps the teacher in conducting 
classes on the appropriate course or completely replaces its activities is given. Such a complex can be used for
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organizing independent work of students on the study of theoretical material, for organizing practical and seminar 
classes, control and self-control. The article describes a generalized approach to designing the content of electronic 
educational resources (EOR), based on the formation of a unified methodology for teaching special disciplines, with 
a wide use of modern information technologies. The article analyzes the results of the implementation of the author's 
program of professional development of employees of the education system, which has a practical focus on the 
requests of teachers for the design and development of author's e-learning projects and the formation of a regional 
information and educational environment of a multifunctional virtual community of professional teachers.

Keywords: electronic educational resources, designing e-learning resources, content formation, visualization of 
the content objects, education, information.

1. INTRODUCTION
Currently, there are many techniques for developing e-learning resources (ESM), which as a rule 

contain General guidelines for building the structure o f the e-course, i.e., are Advisory in nature. 
"Information and communication technologies in education [1]. Terms and definitions" introduces a 
definition of the ESM: "The electronic educational resource means an educational resource, represented in 
digital form and which includes structure, subject content, and metadata about them, as well as data, 
information, software, necessary for its use in the educational process" [2]. In the Guest there are the 
following types o f training: electronics, mobile, network, independent, mixed, joint. Additionally the 
concept o f "educational content", which refers to a structured subject content used in the educational 
process [3]. In e-learning educational content is the basis of electronic educational resources [4].

Electronic learning resources o f various kinds, completeness and applicability in the educational 
process can take the following forms (from the experience o f development and implementation in 
universities o f Kazakhstan) [5]:

• lecture notes;
• teaching aid;
• a guide for laboratory practical work;
• a tutorial on the cycle o f practical seminars [6];
• presentations (slide-lectures, lectures and practical presentations, etc.);
• methodological support and materials for independent work [7];
• organizational-methodical instructions on studying o f discipline (usually duplicated in paper form)

[8];
• test materials, test questions etc. (Development tool for distance learning courses. (2019). 

http://www.ict.edu.ru/).
The combination o f all these materials and their implementation in the same style can be converted to 

electronic educational-methodical complex [9].
Some experience in creating e-learning resources is reflected in the works o f L.H. Zainutdinova , 

A.V. Solovova, A.V. Aspen, I.P. Norenkov, V.V. Gura etc.

2. M ETHODOLOGY
In the process o f the study were used General methods o f research: methods o f analysis o f the 

educational process: horizontal, vertical, ratio, comparison, and other.
To study the principles o f design o f electronic educational resources were used General scientific and 

special research methods:
- review of the regulatory framework;
- analytical method;
- observation;
- learning experience;
- pedagogical experiment and etc.

3. RESULTS
The quality of training include the following basic concepts:
• technical knowledge -  knowledge that provides the graduates the basic skill level o f knowledge in 

the specialty [10];
• functional knowledge -  knowledge that gives understanding o f policies, procedures, practices and 

functional linkages, which have a significant effect on the efficiency of production systems as a whole [11];
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• technical aptitude -  ability arising on the background o f the universal (such as individual 
psychological characteristics), ensuring successful execution o f engineering activities;

• type of thinking - a kind o f constructive thinking with the peculiarities caused by the nature o f the 
activities in the presence o f productive, cognitive, analytical, logical, creative types of thinking as its 
individual characteristics;

• the thinking person -  a person possessing a certain type o f thinking and formed in the process of 
preparing the personal qualities that allow her professionally implemented in the industrial control system;

• professionalism -  the ability to implement professional readiness in a particular specialty on the 
level o f competence acquired by the person in the course of professional activity and brought to perfection 
[12].

With these requirements in the analysis phase, needs to undertake the following tasks:
• systematization o f basic missing knowledge;
• evaluation o f the adequacy o f depth o f assimilation of materials from introductory disciplines of 

integration o f knowledge o f disciplines o f cycle GED (general studies) in a cycle o f SD (selective 
discipline) [13];

• the diversity and complexity o f interdisciplinary relations;
• use the experience o f other universities in teaching subjects cycle o f SD.

4. CONCLUSIONS
Modern information technologies in some cases, reduce the time o f creation o f electronic educational 

resources compared to traditional educational resources, at the same time significantly extending their life 
cycle thanks to the possibility o f making additions and changes not only in the process o f developing 
e-learning resources, but also in their application in the educational process.

This approach does not contradict previously developed concepts, but expands and complements the 
methods of working with content and also takes into account modern tendencies o f formation of 
competence, the impact of international and emerging standards o f e-learning. The proposed concept of 
training content is not dependent on the selection conditions of the environment (shell) of the ESM, it is 
quite versatile and allows to form in the later stages of development of pedagogical scenarios for any type 
of training.

Effectively developed electronic educational resources include five elements:
1. The display of information;
2. Guidance on what to do;
3. Exercises for understanding and memorization;
4. Assessment to determine the need to repeat or move to the next step;
5. Interactivity.

The principles of efficiency of electronic educational resources

Principles Description
Multimedia Training with the use of text and graphics is better than using only text
Spatial relationship While teaching, accompanied by text and graphics is better when corresponding text and 

graphics are placed next to each other
Temporary link While teaching, accompanied by text and graphics is better when corresponding text and 

graphics are displayed simultaneously, not one after another
Consistency When training it is better if the text, graphics, or sound is not redundant.
Modality When learning is better when animation is accompanied by narration than animation 

accompanied by onscreen text.
Redundancy When learning is better when animation is accompanied by narration than if the 

animation is accompanied by narration and on-screen text.
Individual differences The effect of these principles more strongly expressed when learning the initial 

knowledge than the knowledge of a high level, and for very remote students than for 
geographically remote little

Note: compiled by the authors according to the results of the study.

These five elements can be embedded in e-learning or used in combination o f blended learning. 
Despite the fact that almost all of these items can be implemented without the use o f media, multimedia
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makes them more effective and meaningful. Giving a person the opportunity to perceive the video and 
audio media has an advantage over each of these possibilities separately (table). In addition, since the two 
channels for processing different information, their combination into multimedia is very successful 
because it uses the advantages o f both systems. The connection between text and graphics potentially 
allow for deeper understanding and better to build a mental model.
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ЭЛЕКТРОНДЫК Б1Л1М БЕРУ РЕСУРСТАРЫН ЖОБАЛАУ ЕРЕКШЕЛ1КТЕР1

Аннотация. Казiргi акпараттык когам емiрiнде болып жаткан туракты езгерютер оку процесiнде де, 
эртyрлi оку материалдарында да барабар жэне тез арада керiнiс табуы тшс. Калыптаскан жагдайдан ыктимал 
шыгулардыц бiрi -  барлык пэндер бойынша электрондык окыту куралдарын эзiрлеу жэне оларды кYрделi 
емес жедел тираждауга мумшндш беретiн элемдiк телекоммуникациялык желiлерде немесе акпараттык 
тасыгыштарда жариялау. Бул бекгту, бiрiншi кезекте, когам емiрiндегi, гылымдагы, мэдениеттегi жэне т. б. 
агымдагы езгерiстерге сэйкес, электрондык окыту куралдарыныц мазмунын динамикалык езгерту мен 
толыктыру мумкшдтне негiзделген. Акпараттык технологиялардыц каркынды дамуы компьютерлiк окытуга 
деген кызыгушылыктыц толкынын тудырды, б1рак эзiрленетiн окыту багдарламаларыныц сапасы мен 
тиiмдiлiгi темен децгейде калып отыр. Мысалы, америкалык мамандардыц мэлiметтерi бойынша, окыту 
багдарламаларыныц 80 %-дан астамы педагогикалык талаптарды канагаттандырмайды. Баска деректер 
бойынша, шетелдж жэне отандык педагогикалык зерттеулер керсеткендей, бiлiм беруге арналган эзiрленетiн 
багдарламалык куралдардыц 90 %-ы олардыц психологиялык-педагогикалык жэне баска талаптарга сэйкес 
келмеуше байланысты пайдалануга жарамсыз болып саналады. 0ртyрлi коммерциялык фирмалармен 
эзiрленген оку багдарламалык ешмдершщ темен сапасын атап еткен жен. Мысалы, Германияда 4000 
багдарламалык куралдыц тек 80-i гана, ягни 2 %-ы гана ец теменп сапа елшемдерiне жауап бередг Заманауи 
бiлiм беру yдерiсiн оку-электронды материалдарымен сапалы камтамасыз етпей, елестету киын. Соцгы 
уакытта олардыц турлж курамы электрондык оку куралдары, компьютерлш модельдеу куралдары, интернет- 
сайттар, тренажерлер, окыту багдарламалары жэне баска да бшм беру ресурстары сиякты жаца 
педагогикалык багдарламалык куралдармен толыктырылды.

Макалада Казакстан Республикасыныц Бiлiм жэне гылым саласындагы электрондык бiлiм беру 
ресурстарын пайдалану тиiмдiлiгiнiц мэнi карастырылады. Электрондык бшм беру ресурсы (ЭБР) -  
окытушыга тшсп курс бойынша сабак етшзуге кемектесетiн немесе оныц кызметш толык алмастыратын 
окыту куралы. Теориялык материалдарды зерделеу бойынша окушылардыц езвдж  жумысын уйымдастыру 
yшiн, практикалык жэне семинарлык сабактарды, бакылау мен езiн-езi бакылауды уйымдастыру yшiн 
осындай кешендi колдануга болады. ЭБР мемлекеттiк бшм беру стандартыныц талаптарына сэйкес, белгш 
бiр курс yшiн курылады. Оныц курамына иллюстрациялык материалдары мен гиперсiлтемелерi бар мэтiндiк 
кужаттардан бастап, зертханалык кондыргылардыц эмуляторларымен аякталатын эртyрлi багдарламалык 
куралдары кiруi мyмкiн. Жалпы алганда, электронды бiлiм беру ресурстарына оку бейнефильмдерi мен 
дыбыс жазбалары жатады, оларды кайта шыгару ушш турмыстык магнитофон немесе CD-плеер жеткшкп. 
Бшм беру процеанде пайдалану ушш ец заманауи жэне тшмд1 электрондык бшм беру ресурстары 
компьютерде ойнатылады. Сондыктан осы кашыктыктан окыту курсыныц мазмуны жалпы бшм беру 
жуйеанде жогарыда керсетшен ресурстарды колданудыц мэш мен мумшнджтерш сипаттауга арналган. 
Электрондык бшм беру ресурстарыныц сандык бшм беру ресурстарынан (ЦБР) принципп айырмашылыгы, 
б1ршш1 кезекте, интерактивтiлiк компонентшщ болуымен байланысты. Мундай кешен кебшесе 
кашыктыктан окытуды уйымдастыру ушш колданылады, б1рак окытудыц стандартты нысандарында жузеге 
асырылуы мумкш: кунд1зп, кешш, сырттай, экстернат.

Макалада бшм беру удерганде акпараттык технологияларды колдану мэселелер1 зерттелед1. Окыту 
куралына жататын, окытушыга тшст1 курс бойынша сабак етшзуге кемектесетш немесе оныц кызметш 
толык алмастыратын электрондык бшм беру ресурсыныц сипаттамасы бершен. Мундай кешенд1 
студенттердщ теориялык материалдарды зерттеу бойынша езшдж жумысын уйымдастыру ушш, 
практикалык жэне семинарлык сабактарды уйымдастыру, бакылау жэне езш-ез1 бакылау ушш пайдалануга 
болады. Макалада заманауи акпараттык технологияларды кещнен колдана отырып, арнайы пэндерд1
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окытудын бiрынFай эдютемесш калыптастыруга непзделген электрондык бiлiм беру ресурстарынын (ЭБР) 
мазмунын жобалаудын жалпыланган тэсш сипатталган. Сондай-ак электрондык окытудын авторлык 
жобаларын жобалау жэне эзiрлеу бойынша педагогтардын сурауларына практикалык багытталган бшм беру 
жYЙесi кызметкерлерiнiн бiлiктiлiгiн арттырудын авторлык багдарламасын iске асыру нэтижелерi жэне 
кэсiби педагогтардын кепфункционалды виртуалды кауымдастыгынын аймактык акпараттык-бiлiм беру 
ортасын калыптастыру талданады.

Тушн сездер: электрондык бiлiм беру ресурстары, электрондык бiлiм беру ресурстарын жобалау, 
контент калыптастыру, контент нысандарын визуализациялау, бiлiм беру, акпарат.
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ОСОБЕННОСТИ ПРОЕКТИРОВАНИЯ ЭЛЕКТРОННЫХ ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫХ РЕСУРСОВ

Аннотация. Постоянные изменения, происходящие в жизни современного информационного общества, 
должны находить адекватное и незамедлительное отражение как в самом учебном процессе, так и в 
различных учебных материалах. Одним из возможных выходов из сложившейся ситуации может являться 
разработка электронных средств обучения практически по всем дисциплинам и их публикация в мировых 
телекоммуникационных сетях или на информационных носителях, предоставляющих возможность 
несложного оперативного тиражирования. Данное утверждение основано, в первую очередь, на возможности 
динамического изменения и дополнения содержания электронных средств обучения в соответствии с 
текущими изменениями в жизни общества, науке, культуре и пр. Кроме того, практическая работа 
обучаемых с информацией, представленной в электронном виде, сыграет положительную роль в общем 
ознакомлении будущих специалистов с компьютерными и телекоммуникационными технологиями. 
Стремительное развитие информационных технологий вызвало волну интереса к компьютерному обучению, 
но качество и эффективность разрабатываемых обучающих программ остается на низком уровне. Например, 
по данным американских специалистов, свыше 80% обучающих программ не удовлетворяют педагогическим 
требованиям. По другим данным, как свидетельствуют зарубежные и отечественные педагогические 
исследования, 90% разрабатываемых программных средств для образования являются непригодными для 
использования в связи с их несоответствием, предъявляемым психолого-педагогическим и др. требованиям. 
Следует отметить низкое качество учебных программных продуктов, разработанных различными 
коммерческими фирмами. Так, в Германии, например, из 4000 программных средств только 80, т.е. только 
2% отвечают минимальным критериям качества. Современный образовательный процесс трудно представить 
без качественного обеспечения учебными электронными материалами. За последнее время их видовой состав 
пополнился такими новейшими педагогическими программными средствами, как электронные учебные 
пособия, средства компьютерного моделирования, Интернет-сайты, тренажеры, обучающие программы и 
другие образовательные ресурсы.

В статье рассматривается значение эффективности использования электронных образовательных 
ресурсов в сфере образования и науки Республики Казахстан. Электронный образовательный ресурс (ЭОР) 
представляет собой средство обучения, помогающее преподавателю в проведении занятий по 
соответствующему курсу или полностью заменяющее его деятельность. Возможно применение подобного 
комплекса для организации самостоятельной работы учащихся по изучению теоретического материала, для 
организации практических и семинарских занятий, контроля и самоконтроля. ЭОР создается для 
определенного курса в соответствии с требованиями государственного образовательного стандарта. В его 
состав могут входить разнообразные программные средства, начиная от текстовых документов с 
иллюстративным материалом и гиперссылками, заканчивая эмуляторами лабораторных установок. В самом 
общем случае к электронным образовательным ресурсам относят учебные видеофильмы и звукозаписи, для 
воспроизведения которых достаточно бытового магнитофона или CD-плеера. Наиболее современные и 
эффективные в области использования в образовательном процессе электронные образовательные ресурсы 
воспроизводятся на компьютере. Поэтому содержание данного дистанционного курса посвящено описанию 
сущностных характеристик и возможностей применения вышеуказанных ресурсов в системе общего 
образования. Принципиальным различием электронных образовательных ресурсов от цифровых 
образовательных ресурсов (ЦОР) является наличие в первом случае компонента интерактивности. Такой 
комплекс чаще всего применяется для организации дистанционного обучения, но может быть реализован в 
стандартных формах обучения: очной, вечерней, заочной, экстерната.
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В статье исследуются проблемы применения информационных технологий в образовательном процессе. 
Дана характеристика электронного образовательного ресурса, являющегося средством обучения, помо­
гающим преподавателю в проведении занятий по соответствующему курсу или полностью заменяющим его 
деятельность. Такой комплекс можно использовать для организации самостоятельной работы студентов по 
изучению теоретического материала, для организации практических и семинарских занятий, контроля и 
самоконтроля. В статье описан обобщенный подход к проектированию содержания электронных 
образовательных ресурсов (ЭОР), основанный на формировании единой методики преподавания 
специальных дисциплин, с широким использованием современных информационных технологий. В статье 
анализируются результаты реализации авторской программы повышения квалификации работников системы 
образования, обладающей практической направленностью на запросы педагогов по проектированию и 
разработке авторских проектов электронного обучения и формирование региональной информационно­
образовательной среды многофункционального виртуального сообщества педагогов-профессионалов.

Ключевые слова: электронные образовательные ресурсы, проектирование электронных 
образовательных ресурсов, формирование контента, визуализация объектов контента, образование, 
информация.
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